
V 18.06 Referat - Netværksgruppe Børn og Unge den 14. juni 2024 kl. 10.00-ca. 12.45   
Virtuelt møde i TEAMS 
Afbud: Stine Gran Hansen (Kalundborg), Lars René Larsen (Vordingborg),  Nanett Babett Flamgaard (Holbæk), Stine Gran 
Hansen (Kalundborg), Steen Bager (Odsherred), Cristine V. Jul Thomsen (Ringsted), Henrik Kjer (Ringsted), Christel 
Jørgensen (Roskilde), Anne-Katrine Fugl Madsen (Region Sjælland) 
 
Deltagere: Peter Rymann (Greve), Lisbet Daugaard-Hansen (Holbæk), Julie Folke Jacobsen (Kalundborg), Lone Nygaard 
Jensen (Køge), Carina Bom (Lejre), Lotte Christensen (Lolland), Daniel Gottrup (Næstved) Ane Stallknecht (Odsherred), Rikke 
Kvistgaard Laursen (Slagelse), Helle Stisen og Charlotte Jensen (Solrød), Sanne Thaaning (Sorø), Ania Holm og Ditte Vejborg 
Nielsen (Region Sjælland), Povl Skov og Lisbeth Broberg (Rammeaftale sekretariatet), Rie Nielsen (Holbæk, sekretær for 
netværket) 
 

Dagsordenspunkt 
Cirka tidspunkter 

Referat 

1. Velkommen mv. Lisbet (Holbæk) bød velkommen og efter en hurtig præsentationsrunde blev 
dagsorden godkendt. 

2. Godkende 
rettelser under 
pkt. 4 i referat fra 
sidste møde 9. 
februar 2024 

Ania og Ries forslag til rettelser til referat fra møde den 9. februar vedr. punkt 4 blev 

godkendt. Opdateret referat erstatter det andet og lægges på hjemmesiden: 

https://www.rs17.dk/netvaerksgrupper/born-og-unge 

3. Nyt fra 
Rammeaftale 
Sjælland 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Povl og Lisbeth fra rammesekretariatet orienterer + plads til drøftelser og spørgsmål: 

a) Standardkontrakter  - status: Povl: I efteråret 2023 udkom en national 
standardkontrakt udarbejdet af en tværregional arbejdsgruppe med KL for 
bordenden og med bred repræsentation fra kommuner i hele landet 
Den generelle anbefaling er, at alle kommuner benytter standardkontrakten. 

Povl opfordrer til, at netværket løbende sender input/forslag til forbedringer til 

ham, så bringer han dem videre til arbejdsgruppen.  

- Det blev aftalt at Povl forud for arbejdsgruppens næste møde i august tager 
fat i KL og forhører sig om status ift. det input til kontrakterne, som fx 
Kalundborg og Næstved allerede er kommet med. 

- Der er planer om implementeringstiltag efteråret 2024 i Region Sjælland. 
- Se evt. også bilag 3 med slides fra Kick-off mødet vedr. ny rammeaftale 

2025-2026.(fra s 26 vedr. fælles principper)  
 

b) Lidt begrebsafklaring ift. forskel på KKR, K17 og Rammeaftale Sjælland 
Povl: Gennemgik planche med organisering særligt ift. følgende definitioner (se 

bilag 3b): 

- KKR betegner det politiske samarbejde 
- K17 vedrører kommunaldirektør-samarbejdet 
- RS17 Styregruppen (= styregruppen for rammeaftale Sjælland) er 

initiativtager til og ansvarlig for rammeaftalearbejdet, og herunder  
samarbejdsprojekter i forhold til rammeaftalens områder.  

- RS17 Netværksgrupperne er nedsat af styregruppen for at have et fagligt 
bagland. Netværksgrupperne bidrager på tværs af kommunerne med input 
til rammeaftalens udviklingsstrategi, bidrager med fagligt input mv. 
.Derudover fungerer netværksgrupperne som erfagrupper ift. kommunerne. 

- Rammesekretariatet koordinerer rammeaftalen, faciliterer styregrupper og 
netværksgrupper 

Spørgsmål: Lolland m.fl. efterspurgte, at det i fremsendt materiale mv. blev 

tydeligere angivet, hvad der handlede om hhv. børneområdet, og hvad der 

handlede om voksenområde – både i materialer adresseret til de politiske og de 

https://www.rs17.dk/netvaerksgrupper/born-og-unge


 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Link til referat fra 

styregruppen i 

rammeaftale Sjælland 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

administrative niveauer. Samt en opfordring til at have fokus på evt. overlap til 

sundhedsaftalerne. 

➢ Aftale: Rammesekretariatet vil arbejde på at tydeliggøre, hvornår der er 
tale om hhv. voksenområdet og børneområdet, både ift. rammeaftalen 
og ift. udviklingsprogrammet, også mht. at se på, hvordan social og 
sundhed kan tænkes sammen. 

 
c) Status på udviklingsprogrammet – principperne  revideret. Lisbeth 

præsenterede seneste version af de fælleskommunale principper, som er blevet 
revideret flere gange som følge af input fra div. interessenter, og som skal 
politisk behandles den 19. juni. vedlagt som bilag 3c. Når de fælles kommunale 
principper er vedtaget i KKR Sjælland vil en større implementeringsstrategi blive 
iværksat. 
Oplægget fremkaldte en række spørgsmål/kommentarer til principperne, som 

Lisbeth med i den videre proces, herunder: 

- Hvorfra kommer kravet om at udgiftsstigninger ikke må overstige 5 %? 
- Oplevelse af, at principperne taler meget ind i voksenområdet, særligt fordi 

døgntilbudskapacitet i kommunerne er meget begrænset på børneområdet.  
- Hvad betyder ” fælles principper i sagsbehandling” i praksis? 
- Hvad betyder det, at ”vi altid afstemmer ledige bo- og døgntilbud i andre 

kommuner og i region før køb hos private? På børneområdet er 
nærhedsprincippet ofte vigtigt at tænke med. 

 
d) Nyt fra Socialstyrelsen:  Povl: Der skal ske en fornyet behandling af central 

udmelding om udsatte gravide med skadeligt rusmiddelforbrug  Se uddybning 
under punkt 2 i styregruppe-referat (link til venstre). Det skyldes at 
socialstyrelsen ikke føler sig betrygget i, at der er relevant tilbud til denne meget 
lille målgruppe  (ca. 14 på landsplan fordelt på 2 år). Regionsvis skal man nu til at 
afklare, hvordan man vil leve op til denne manglende kapacitet, som 
Socialstyrelsen vurderer der er. Den videre proces på den korte bane er, at 
styregruppen på tværs af alle rammeaftaler drøfter punktet, herunder 
Socialstyrelsens metode til opgørelse af målgruppen. Rammesekretariatet er 
meget obs på at gøre processen let for kommunerne. 
 

e) Nyt fra KL: Povl: Der er kapacitetspres på de sikrede institutioner, som blandt 
andet skyldes en stigning på ca. 30 % i de sociale anbringelser. Se også punkt 3 i 
styregruppe referat- link til venstre. Der arbejdes på sagen i 
koordinationsgruppen, I vil høre mere efter deres møde i november. 

 
Orienteringen førte til flere kommentarer fra netværket mht. de store 
udfordringer det giver kommunerne, at der er ventetid på pladserne, både mht. 
at man ikke kan overholde loven og effektuere domsafsigelser og mht. 
økonomien, fordi det fører til store takststigninger andre steder.  

Ania (regionen) pegede på, at de sikrede institutioner også oplever det som et 
stort problem, og at udfordringen særligt skyldes de sociale anbringelser, og at 
der arbejdes på mange punkter for at finde løsninger.  

Der blev også peget på, at kommuner oplever situationer, hvor psykiatrien ikke 
tager over, og opholdssteder ikke tør tage de unge. Dvs. hvis psykiatrien havde 
flere pladser til de farlige unge, kunne det måske afhjælpe kapacitetsproblemet. 

➢ Aftale: Povl og Ania sender fælles mail til KL mhp. at gøre tydeligt obs på 
udfordringer, også mht. mulighed for flere pladser i psykiatrien. 

 

https://www.rs17.dk/styregruppen/modereferater/
https://www.rs17.dk/styregruppen/modereferater/
https://www.rs17.dk/styregruppen/modereferater/


f) Rammeaftale 2025-2026: Povl: Der vil blive arbejdet på at lave en opdeling i 
børne og voksenområde i den kommende rammeaftale 2025-2026. Aftalen skal 
være godkendt i kommunerne senest 1/12-2024 og inden behandles i 
styregruppen 9/8, K17 23/8 og KKR 3/9. Se også slides i bilag 3 – fra side s. 30 
med fokusområder og side 45 med proces fremadrettet. 

4. Netværkets input 
til fokusområde 2 
i rammeaftale 
2025-2026: Børn 
og unges 
mistrivsel – 
forebyggelse og 
indsats 

 

 

 

Povl fra rammesekretariatet uddyber: Børn og unges mistrivsel – forebyggelse og 
indsats bliver et fokusområde i rammeaftale 2025-2026. Det var der bred opbakning 
til på kickoffmøde 31/5 med politikere, handicap-og udsatterådsrepræsentanter, 
direktører og chefer. Formålet med dette punkt er derfor, at netværksgruppen: 

- Drøfter og kommer med input til videre beskrivelse og vægtning af 
emner/undertemaer og opmærksomhedspunkter til dette fokusområde 

Se også slides s. 34+41 i bilag 3 vedr. fokusområdet børn og unges mistrivsel. 

Input/kommentarer fra netværket: 

- Civilsamfundet bør fylde meget, dvs. forhold der ligger uden for den 
offentlige sfære. Hvad er det egentlig, der medfører denne stigning i 
mistrivsel? Hvad skal samfundsmæssigt til for at knække kurven? 
Civilsamfundet kan noget både før, samtidig med og efter en kommunal 
indsats. Det er komplekst. 

- Ofte ikke fælles forståelse af ”tidlig indsats” og ”forebyggelse”. Begge 
begreber anvendes på både social- og almenområdet, men ikke med samme 
betydning. Der skal kigges meget på ”tidlig indsats” – og vi skal være tydelige 
mht. forskellen på ”tidlig indsats” og ”forebyggelse”. Der skal kigges meget 
på almenområdet, for der er også behov for at forebygge andre steder end 
på socialområdet. 

- Trivsel er centralt. Greve arbejder pt med en specialundervisningsanalyse og 
kan konkret se en stor andel børn visiteres direkte ind i 
specialundervisningstilbud uden at have fået muligheden for at prøve 
folkeskolen. Kvaliteten i almentilbud og specialklasser er helt afgørende for, 
at vi kan lykkes bedre med at skabe kvalitet – både i børnenes skolegang OG 
i deres sociale liv (det hele liv). Hvad er mistrivsel og hvad er 
almindelig/forventelig udvikling? Hvad er forældre ansvar? Hvad er 
kommunes ansvar? Hvad er civilsamfundets ansvar? Måske skal psykologer 
med på banen også for at forklare forældre, at der kan være tale om 
almindelig udvikling (det er ikke altid mistrivsel). 

➢ Aftale: Povl foreslog, at der blev nedsat en baggrundsgruppe for at sikre 
det faglige blik ind i arbejdet med dette fokusområde, og Povl og Peter 
taler sammen om den videre proces. Vigtigt at både myndighedsledere 
og PPR er repræsenteret for at sikre kobling på tværs, også til Skole-
dagbehandling. 

  
5. Børnehus 

Sjælland – status   
 

Link til referat fra 

styregruppen i 

rammeaftale Sjælland 

Daniel orienterede: Der er sket en aktivitetsstigning på 40% ift. det forventede. 
Derfor indstilles en takstkorrektion i indeværende år, for at undgå dobbeltstigning 
næste år. Der arbejdes på at mande op. Heldigvis er lokalerne OK.  

Povl supplerede: K17 har drøftet sagen og det er aftalt, at Næstved på kommende i 
K 17 fremlægger forslag for den fremtidige drift af børnehuset, herunder mulighed 
for at reducere udgifterne.  

https://www.rs17.dk/styregruppen/modereferater/
https://www.rs17.dk/styregruppen/modereferater/
https://www.rs17.dk/styregruppen/modereferater/


6. Drøfte fremtidig 
målgruppe for 
døgninstitutionen 
Døgndiamanten 
 

Link til referat fra 

styregruppen i 

rammeaftale Sjælland  

Daniel orienterede. Der har de seneste år været arbejdet med at ændre målgruppen 
på tilbuddet Døgndiamanten. Emnet har været drøftet i styregruppen for 
rammeaftale Sjælland den 3. maj. Styregruppen besluttede, at sagen drøftes i  
netværksgruppe børn og unge, herunder behov på tværs af kommuner. 

Daniel: Næstved kommune vurderer at 0-8 års området kunne være mere relevant 
eller 15+ ift. unge, der ligger over anbringelse på eget værelse mhp at bringe dem ud 
i det gode voksenliv. Se også punkt 8 i referat fra styregruppemøde i Rammeaftale 
Sjælland 3. maj. 

- Netværket bakkede generelt op om Næstved Kommunes vurdering, dvs. at 
der er behov for en af de to/eller begge målgrupper. 

- Povl: Næste step er at Næstved kontakter brugerkommunerne, når 
processen er klarlagt, hvorefter der laves en orienteringssag til 
styregruppen.  

7. Regionen 
orienterer 

 

  

 

Ania fra Regionen orienterede om aktuelle emner: 

a) ”Ordet er dit” – baggrunden herfor, og hvad der ønskes opnået.  

b) Igangværende tiltag på de sikrede afdelinger, herunder hjemmesiden til brug for 
kommunale rådgivere.  

Anias slides er vedlagt.  

8. Punkter til 
kommende 
netværksmøde 
 
 

 

Til netværksmødet 20. september (virtuelt) blev følgende aftalt : 
 

1. Daniel/Rie inviterer Børnehus Sjælland/Kim Risom inviteres på besøg 
 
2. Peter og Daniel tager punktet ”Regionens tanker om Psykiatriens 

understøttelse af lettere behandlingstilbud” Ideer til input: 
▪ STIME på tværs? Det gør man i Nordjylland, kunne vi overveje 

tilsvarende i Region Sjælland? 
▪ Evt. invitere ledelse fra børne- og ungepsykiatrien 
▪ Evt. tage fat i Lisbeth Broberg ift. sammenhæng med Sundhed. 

 
3. Ny tovholder og sekretær for netværk børn og unge skal findes fra 2025. 

 

Desuden blev det aftalt at Lisbet sammen med Lotte, Peter og Helle dribler videre 
med punkt vedr. udfordringer i den kommunale tandpleje. Men at dette punkt 
bringes op til det fælles kommunale sundhedssekretariat, fx mhp. sagsfremstillinger i 
de 4 sundhedsklynger i Region Sjælland mhp at drøfte sagen. Eller det kan evt. løftes 
til sundhedssamarbejdsudvalget og evt. involvere KKR Sjælland/K17 .   

9. Eventuelt 
 

- Lisbet orienterede om, at der skal findes ny tovholder+ sekretær for netværket 
fra 2025. Rie orienterede om, at sekretæropgaven kan tage 10-12 dage om året 
– afhængig af ambitionsniveau. Punktet sættes på dagsorden til næste møde. 

- Lisbet orienterede om, at hun fratræder sin stilling i Holbæk Kommune, så dette 
er hendes sidste møde. Lisbet blev takket for samarbejdet !  

Årshjul 2024:  
09.02 (virtuelt): Socialtilsyn Øst samt Plejefamilier, rekruttering, fastholdelse mv. 
14.06: (virtuelt): Regionens tilbud, standardkontrakter, 
20:09: (virtuelt): Børnehus Sjælland kommer på besøg. Regionens tanker om psykiatriens understøttelse af 
lettere behandlingstilbud (samarbejde med psykiatrien). 
29.11: Send gerne ønsker til Rie 

 

https://www.rs17.dk/styregruppen/modereferater/
https://www.rs17.dk/styregruppen/modereferater/
https://www.rs17.dk/styregruppen/modereferater/
https://www.doegndiamanten.dk/

